
 
جولانسگها

جولان سگ های ولگرد در محله پردیس و معابر اصلی شهر، 
آرامش را از شهروندان دور کرده و ترس از حمله سگ ها به ویژه 
در بین کودکان و نوجوانان باعث شده تا مردم نتوانند با امنیت 
خاطر از کوچه ها و خیابان ها گذر کنند. ساماندهی سگ های 
ولگرد یکی از معضلات محیط زیست در بیشتر شهر ها شده 
است از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
یک شهروند از پردیس

کمبودگازمایع
مدتی است رانندگان در شهرستان قم با کمبود گاز مایع 
مواجه شده اند و این موضوع آن ها را نگران و با مشکلاتی روبه رو 
کرده است. از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی 

کنند. 
سعیدی از قم 

وامازدواج
شرایط وام ازدواج در سایت های بانک ها متفاوت است در 
سایت برای وام ازدواج ۱۲۰ میلیون تومان یک ضامن نوشته 
شده است ولی وقتی به بانک مراجعه می کنیم از ما دو ضامن 
دولتی با کسر از حقوق می خواهند و اعلام می کنند که اگر دو 
ضامن نداشته باشیم به ما وام تعلق نمی گیرد. از مسئولان 
درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم تا مشکلات جوانان 

حل شود. 
اکرمی از تهران

قانونتعرفهگذاری
پرستاراندرپیچوخماجرا

قرار بود خبر خوشِ روزِ پرستارِ امسال اجرای قانون 
تعرفه گذاری باشد. آیین نامه تعرفه گذاری اواسط اردیبهشت 
ماه امسال بالاخره بعد از گذشتِ ۱۵سال از تصویب این قانون 
نهایی شد. آیین نامه ای که البته مخالفت های بسیاری با خود 
به همراه داشت. بسیاری از فعالان پرستاری معتقد بودند که 
این آیین نامه نه تنها مطالبه  سال ها بر زمین مانده  پرستاران را 
اجرایی نمی کند. محمود عمیدی، عضو مرکزی خانه پرستار 
در خصوص آیین نامه  تعرفه گذاری و پرداختِ علی الحساب 
تعرفه گذاری به ایلنا، گفت: آیین نامه  تعرفه گذاری از دو سال 
پیش نوشته شده و آنچه به عنوان علی الحساب پرداخت شده 
از همین آیین نامه برآمده است. ما از همان زمان مخالف این 
آیین نامه بودیم و انتقادهای بسیاری به آن داشتیم اما بدون 
توجه به این انتقادها بالاخره مبلغی را به عنوان علی الحساب 
برای شروع تعرفه گذاری پرداخت کردند که همین مبلغ هم 
باعث اعتراض پرستاران شد. به گفته عمیدی: مجلس ۵۰هزار 
میلیارد تومان برای بودجه تعرفه گذاری در نظر گرفته که 
ماهی چیزی حدود ۴۰۰میلیارد تومان می شود. این رقم 
برای کل پرستاران است و شامل همه  پرستارانِ مراکز دولتی، 
دانشگاهی و نیروهای مسلح می شود. او ادامه داد: این ماه، کل 
مبلغ ۴۰۰میلیارد تومان برای پرداخت علی الحساب به وزارت 
بهداشت پرداخت شده که بخشی از این مبلغ در ماه های آینده 
برای پرداختِ تعرفه گذاری به مراکز دیگر کسر خواهد شد، 
در نتیجه می توان گفت آنچه به عنوان علی الحساب پرداخت 
شده بیش از مبلغی است که بعدا پرداخت خواهد شد. پس این 
نارضایتی بعد از اجرای آیین نامه  تعرفه گذاری نه تنها کاهش 
نمی یابد بلکه بیشتر هم خواهد شد. عضو مرکزی خانه پرستار 
گفت: موضوع دیگر این است که مبلغ علی الحساب، بدون 
معیار و اصولِ مشخصی پرداخت شده، به همین دلیل اختلاف 
پرداخت ها مشکل و نارضایتی ایجاد کرده است؛ آیین نامه  
تعرفه گذاری به هیچ وجه در راستای اهداف قانونگذار نیست. 
قانونگذار دو هدف را از این قانون دنبال می کرد؛ اول عادلانه 
کردن کارانه ها و از بین بردنِ فاصله  پرداختی بین پرستاران 
و سایر اعضای کادر درمان و دوم افزایش کیفیت خدمات 
پرستاری، که هیچ کدام از این دو با این آیین نامه محقق 
نمی شود. به گفته این عضو خانه پرستار: مبلغ ناچیزی که 
بعد از اجرای این تعرفه گذاری پرداخت می شود هیچ تاثیری 
بر کاهش فاصله  پرداختی و عادلانه کردنِ دستمزد ندارد. 
همچنین با توجه به اینکه در آیین نامه اجرایی تعرفه گذاری 
معیار ارزش گذاری خدمات، تخت – روز است، تاثیری بر 
کیفیت خدمات نمی گذارد. به عبارتی دیگر طبق این مدل 
ارزش گذاری، به تناسب بخشی که مریض در آن بستری 
می شود برای او k در نظر گرفته می شود و یک مریض در هر 
بخشی که بخوابد چه برای او خدماتی انجام شود و چه انجام 
نشود، این k به او تعلق می گیرد. با این اوصاف هیچ تاثیری بر 
کیفیت خدمات نمی گذارد چون همه چیز از پیش تعیین شده 
است. او تأکید کرد: این آیین نامه قبل از اجرا شکست خورده 
است و پیشنهاد ما این است که آن را کنار بگذارند و آیین نامه ای 
را که قبلا تهیه شده و روی آن کار کارشناسی شده را اجرایی 
کنند. تعداد ۲۵۰ تعرفه پرستاری در کتاب ارزش های نسبی 
وجود دارد که می توان با استفاده از آن و به تبعیت از آنچه 
برای تعرفه گذاری خدمات پزشکان انجام شده، تعرفه گذاری 
پرستاران را اجرایی کرد. عمیدی در خصوص مشکلات دیگر 
پرستاران گفت: کمبود نیروی پرستار از جمله مشکلات دیگر ما 
است که متأسفانه برای جبرانِ این کمبودِ نیرو، وزارت بهداشت 
رویه های غلطی از جمله به کارگیریِ پرستاران شرکتی، تمدید 
طرح، ۸۹ روزه و… پیش گرفته است. او به طرح ساماندهی 
کارکنان دولت اشاره کرد و گفت: عده ای با این توجیه که 
طرح، بار مالی برای دولت دارد، در مقابل به تصویب رسیدن 
این طرح مقاومت می کنند. اتفاقا اگر واسطه ها حذف شوند و 
پول مستقیم به جیب پرستاران برسد رضایتِ بیشتری حاصل 
می شود. چرا باید بخشی از پول به جیب واسطه ها برود؟ این 
رویه یعنی ارج نهادن بر رانت و واسطه که اتفاقا ضرر بیشتری 
برای دولت دارد. اما درحالی که شغل پرستاری سخت و زیان آور 
است اما مزایای قانون سخت و زیان آور از جمله ساعات کار، 
بازنشستگی پیش از موعد و… به پرستاران تعلق نمی گیرد. 
عمیدی گفت: به جای حل ریشه ای مشکلات، پرستاران را با 

انواع و اقسام قراردادها به کار گرفته اند. 

  آرمان ملی: مردم همدان می گویند که میراث فرهنگی و 
آثار باستانی شهرشان برایشان مهم است و هر مسئول و مدیری 
با هر سیاستی بیاید و هر تصمیمی اتخاذ کند، آن ها اجازه 
نخواهند داد که حتی یک خط به آثار تاریخی شهرشان بیفتد. 
آنچه در حال حاضر به نظر می رسد برای شهروندان همدانی و 
فعالان میراث فرهنگی آن مساله شده، بحث تخصص گرایی 
مدیران و انتصاب افرادی است که با این حوزه آشنایی کافی 
داشته باشند تا سیاست هایشان به طور ناخودآگاهانه منجر به 
تضعیف و تخریب بافت تاریخی و باستانی و میراث فرهنگی 
نشود؛ اتفاقی که با توجه به گفته های فعالان حوزه میراث برای 
استان همدان رخ داده: گویا یکی از نمایندگان این استان در 
مجلس شورای اسلامی در انتصاب مدیرکل میراث فرهنگی 
همدان نقش داشته است؛ مدیری که به گفته کارشناسان و 
متخصصان و با توجه به سوابق و فعالیت هایش علی رغم اینکه 
انسان خوب و محترمی است، اما تخصص لازم در زمینه اداره 
این سازمان مهم در استان را ندارد. شایان ذکر است که این 
نماینده مجلس، پیشتر و در صحبت هایش در جمع مردم 
استان اظهار کرده بود که در عزل و نصب های استان دخالتی 
نخواهد داشت. آنچه برای شهروندان استان همدان حائز 
اهمیت است، تخصص گرایی در جهت حفظ میراث تاریخی 

و هویت شان است. 

  دخالت در عزل و نصب های استان
یک فعال میراث فرهنگی همدان می گوید »شهردار شهر 
کوچک مریانج در همدان، از مدتی قبل به عنوان مدیرکل 
میراث فرهنگی همدان انتخاب شده است، حتی شنیده ها 
می گویند این معرفی با موافقت استاندار همدان بوده و 
وزارتخانه میراث فرهنگی هم مخالفتی با این انتخاب نداشته 
است.« حسین زندی با بیان اینکه این اقدام برای معرفی فردی 
که سابقه حضورش در بنیاد مسکن استان همدان به عنوان 
اداره ای که در طول چند سال گذشته بناهای تاریخی را نادیده 
گرفته و نسبت به هویت شهر بی توجه بوده درست نیست، 
ادامه می دهد: »گفته می شود محوطه تاریخی هگمتانه در 
سال آینده تنها کاندیدای ثبت جهانی میراث ملموس کشور 
به یونسکو معرفی شده است؛ حال در این شرایط، نبود مدیری 
که نسبت به شرایط مسلط باشد، وضعیت را برای این پرونده 
در یونسکو می تواند بدتر کند و حتی تنها شانس کشور برای 
ثبت جهانی را در حوزه میراث ملموس بگیرد.« او با بیان اینکه 
تغییر مدیرکل فعلی همدان به عنوان مدیری از دولت گذشته 
یک اتفاق طبیعی است ادامه می دهد که »ای کاش دستکم، 
گزینه بهتری که آشنایی بیشتری با میراث فرهنگی دارد برای 
این سمت مشخص شود. در سال گذشته وزارتخانه میراث 
فرهنگی برنامه ریزی هایی برای تکمیل پرونده ثبت جهانی 

هگمتانه انجام داده حالا که مدیر کل بعد از گذشت چند سال 
با بحث های مدیریتی میراثی آشنا شده، بحث تغییر او را مطرح 
می کنند.« سیاست هایی که بافت های قدیمی را دستخوش 
تخریب کرد اما این فعال میراثی در همدان به سیاست های 
بنیاد مسکن در طول چندسال گذشته، اشاره می کند که 
باعث شده بافت قدیمی روستاهای تاریخی همدان از بین 
بروند و بسیاری از آثار تاریخی در روستاها دچار تغییر شوند. 
او می گوید: »در این شرایط شخصی را به عنوان گزینه جدید 
مدیرکل میراث همدان انتخاب کرده اند که مدتی را کارمند 
بنیادمسکن بوده است و در کل نگاه میراثی در این انتخاب 
وجود نداشته.« زندی توضیح می دهد که »از حدود ۲۰ سال 
قبل، یعنی زمانی که بنیاد مسکن نقشه ها و طرح های هادی 
روستایی را پیگیری می کرده تا امروز خانه های روستایی به 
خانه های شهری تبدیل شده و عناصر خانه های روستایی مانند 
طویله، مطبخ، انبار و گندم به مرور حذف شده اند و دیگر تقریبا 
تفاوتی بین خانه های روستایی و شهری وجود ندارد؛ دیگر 
جایی برای نگهداری حیوانات نیست و هیچ کارکشاورزی مانند 
گذشته در کنار خانه ها انجام نمی شود؛ اتفاقی که به میراث 
طبیعی نیز آسیب زیادی وارد کرده است و حتی بسیاری از 
امامزاده ها، مساجد و حمام های تاریخی در نقشه های بنیاد 
مسکن از بین رفته اند.« این فعال حوزه میراث فرهنگی، این 
پرسش را مطرح می کند که »اگر قرار است از شهرداری کسی 
سکان میراث فرهنگی استان را به دست بگیرد چرا از افراد 
قوی تر و علاقه مند به میراث فرهنگی و مسائل اجتماعی با 

تحصیلات مرتبط استفاده نمی شود؟«
 باید به مردم همدان پاسخ دهید

زندی می گوید: »به نظر می رسد این قضیه مرتبط با یکی از 
نمایندگان مجلس است که بارها گفته من در عزل و نصب های 
استان دخالت ندارم در حالی که مستنداتی داریم که شخص 
معرفی شده برای میراث فرهنگی همدان از نزدیکان این 
نماینده است و استاندار و معاون استاندار نیز گفته اند ما مجبور 
شده ایم که او را به تهران معرفی کنیم به نظر می رسد در حالی 
که می توانستند از مدیران دیگر که جابه جا شده اند در این 
پست استفاده کنند مدیران و متخصصان غیربومی دیگری 
هستند که می توانند این پست را بر عهده بگیرند هرکسی 
که آدم خوبی است لزوما مدیر مناسبی هم نیست.« این فعال 
میراثی، تاکید می کند که »انتظار فعالان میراثی از دیگر 
نماینده های همدان این است که آنها نیز در این مورد موضع 
گیری کنند چون قرار است یک شخص غیر میراثی وارد میراث 
 شود که  شناختی ندارد و قطعا مدت ها طول می کشد تا با چم 
و خم حوزه آشنا شود و نیاز به آموزش دارد و تا زمانی که وی 
با اصول کار آشنا شود، قطعا شانس همدان برای ثبت جهانی 
هگمتانه نیز از دست می رود.«  زندی در پایان می گوید: »با 
این انتصاب قطعا باید قید ثبت جهانی هگمتانه را زد و در این 
اتفاق افزون بر نماینده همدان استاندار و وزیر میراث فرهنگی 
نیز مسئولند، بنابر این در سال های آینده باید به مردم استان 

همدان پاسخ دهند.«
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ذره بیــــن

آیا»اِلنینو«ناجیایراناز
خشکسالیاست؟

 ال نینو یک چرخه مشهور جوی در جهان 
است که هر هفت سال یک بار کره زمین را تحت 
تاثیر قرار می دهد و به گفته کارشناسان ناشی از 
تغییرات دمایی ایجاد شده در سطح اقیانوس آرام 
است که می تواند در ایران منجر به بارش های 
بیشتری در نیمه دوم زمستان و اوایل بهار شود.

رئیس مرکز ملی پیش بینی وضع هوا:به طور کلی 
نوسانات جنوبی یا انِسو می توانند دو شرایط 
جوی متفاوت با عنوان »ال نینو« و »لانینا« ایجاد 
کنند که تاثیرات متفاوتی نیز بر میزان بارندگی 
در کشور دارد.امسال، سومین سالی است که 
کشور در فاز لانینا است و بارش های مناسبی را 
نیز تاکنون نداشته ایم اما براساس پیش بینی های 
انجام شده، انسو وارد فاز خنثی خواهد شد 
و انتظار داریم که وضعیت بارندگی ها به طور 

تقریبی در شرایط بهتری قرار گیرد


»شبیلدا/چله«
ثبتجهانیشد

 »شب یلدا/چله« به عنوان نوزدهمین میراث 
ناملموس ایران مشترک با افغانستان در یونسکو 
ثبت جهانی شد.به گزارش ایسنا، پرونده شب 
چله یا یلدا که ایران در همکاری با افغانستان آن 
را تهیه کرده است، با وجود ایرادها و نقطه نظرات 
نمایندگان بسیاری از کشورها، سرانجام موفق شد 
در هفدهمین نشست کمیته بین دولت ها برای 
پاسداری از میراث  فرهنگی ناملموس یونسکو 
ثبت شود.آیین شب یلدا ۲۹ آذرماه ۱۳۸۷ در 
فهرست آثار ملی ایران ثبت شده است.پیش از 
آن نیز، مهارت سنتی قالی بافی در کاشان، ردیف  
موسیقی ایرانی، تعزیه، موسیقی بخشی های 
خراسان، نقالی و داستان سرایی نمایشی در ایران، 
نوروز، هنر ساختن و نواختن کمانچه، آیین های 
پهلوانی یا زورخانه ای، مهارت ساخت و نواختن 
دوتار، دانش ساخت لنج، فرهنگ پخت و تقسیم 
نان لواش، قالی شویان، مهارت های سنتی قالی 
بافی در فارس، چوگان، نگارگری ایرانی، آیین 
زیارت کلیسای تادئوس و برنامه ملی پاسداری 
از هنر خوشنویسی، به نام ایران و یا مشترک با 

کشورهای دیگر در یونسکو ثبت شده است.  

افتتاحپلغیراستاندارد
راوند-کاشان

راوند در مسیر جاده قدیم کاشان به قم و 
آزادراه امیرکبیر واقع شده است و هر ساله و 
در مراسم سنتی مذهبی قالیشویان، فصل 
بهار و موسم شکفتن گل محمدی و برگزاری 
جشنواره گل و گلاب، محل عبور و مرور بسیاری 
از هموطنان است که قصد سفر به شهر های 
خوش آب و هوا مانند قمصر، نیاسر و برَزُک را 
دارند. راوند نقطه ارتباطی روستاهای زیادی 
با محور منتهی به اصفهان و مرکز شهرستان 
و یا تهران و قم و برعکس است که تقاطع غیر 
همسطح پل راوند واقع در انتهای بلوار شهیدان 
اردهال تسهیل و تسریع بخشی از این رفت و آمد 
را عهده دار است. فرماندار ویژه کاشان با بیان 
اینکه طرح نهایی اجرای دهنه دوم پل راوند به 
عنوان یکی از مطالبات و دغدغه های مردم انجام 
و قرار بود ساخت آن با اعتبار تخصیص یافته 
شروع شود به ایلنا می گوید: بهره مندی از نظرات 
کارشناسان امر و رعایت اصول فنی باید انجام 
شود، چرا که ممکن است مساله ای که بیش از 
دو دهه گریبانگیر مردم است مجددا تکرار شود. 
محمدشریف زارعی می افزاید: هرچند ممکن 
است آزاد سازی های مجاور این پل به دلیل تراکم 
تاسیسات مانند لوله آب بر گران تمام شود، ولی 
مخالف ساخت یک دهنه پل در کنار پل قدیمی 
بوده و اعتقاد برساخت دو دهنه پل جدید به شکل 
رفت و برگشتی هستیم . به گفته رئیس شورای 
شهرستان کاشان نیز افتتاح پل غیر استاندارد و نا 
ایمن راوند در سال های گذشته تا کنون علاوه بر 
اینکه سبب زخمی شدن صد تن از همشهریان 
و مسافران عبوری شده، مرگ بیش از ۶۰ نفر را 
رقم زده است. جواد حاجی قدیری می گوید: اگر 
چه این پل به نام راوند است، ولی در طول سال 
محل آمد وشد تمامی مردم ایران که قصد زیارت 
امامزاده سلطان علی ابن امام محمد باقر)ع( 
را دارند، بوده و یا اهالی و ساکنان روستاهای 
منطقه نیاسر و برزک از آن برای سفر به کاشان 

استفاده می کنند. 


پیشبینیبارشبارانوبرف
۵روزهدرکشور

 سازمان هواشناسی با اشاره به تداوم بارش 
باران، برف و وزش باد شدید موقتی در برخی 
استان ها برای استان های ساحلی کشور هشدار 
سطح زرد صادر کرد. بر اساس تحلیل نقشه های 
همدیدی و آینده نگری سازمان هواشناسی، 
بارش باران گاهی رعدوبرق و وزش باد برای 
سواحل دریای خزر، ارتفاعات و دامنه های البرز 
و شمال شرق کشور پیش بینی کرد. پنجشنبه 
همچنین در بخش هایی از غرب، جنوب غرب 
و ارتفاعات و دامنه های زاگرس مرکزی رگبار 
پیش بینی شده است. شنبه هفته آینده در 
سواحل دریای خزر و مناطقی از شمال غرب و 
یکشنبه علاوه بر این نواحی در شمال شرق کشور 
و ارتفاعات و دامنه های البرز نیز بارش پیش بینی 
شده. طی این ۵ روز بارش در ارتفاعات و مناطق 

سردسیر به شکل برف است. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

 یک فعال میراث فرهنگی از نگاه تخصصی، انتقادهایی را به انتصاب مدیرکل جدید میراث فرهنگی همدان وارد کرده است 

باید قید جهانی شدن هگمتانه را بزنیم
 بافت قدیمی روستاها، امامزاده ها، مساجد و حمام های تاریخی همدان در نقشه های بنیاد مسکن از بین رفته اند

 عباس عبادی، معاون پرستاری وزارت 
مهاجرت  از  رسمی  آمار  گفت:  بهداشت 
پرستاران نداریم، اما بر اساس اعلام سازمان 
نظام پرستاری، سالانه حدود ۱۲۵۰ نفر 
برای گوداستندینگ )گواهی مورد نیاز برای 
مهاجرت( درخواست می دهند که البته ممکن 
است همه این افراد اقدام به مهاجرت نکنند. 
او با بیان اینکه از ماه های آینده که بررسی 
اسناد توسط بیمه ها انجام شود میزان دریافتی 
پرستاران بر اساس عملکرد و تعرفه خدمات 
آن ها خواهد بود، آخرین جزئیات اجرای قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری را تشریح 
کرد. عبادی درباره وضعیت اجرای قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری اظهار کرد: 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری سال 
۱۳۸۶ در مجلس به تصویب رسید و قرار بود 
تا سه ماه پس از تصویب این قانون، آیین نامه 
اجرایی آن نوشته شود، اما اجرای آن ۱۵ سال 
به طول انجامید!  البته او اظهار خوشبختی کرد 
که »در دولت سیزدهم با عزم دولت اجرای این 
قانون آغاز شد و در سالجاری عملیاتی خواهد 
شد.« با این توضیح که »سه سند برای اجرای 
قانون نیاز بود. سند اول مصوبه هیات وزیران 
برای تعیین ارزش نسبی خدمات بود که در 
اردیبهشت ماه ابلاغ شد؛ سند دوم رسیدگی 
به اسناد بود که توسط شورای عالی بیمه ابلاغ 
شد و سند سوم نیز آماده شدن زیرساخت های 
HIS بیمارستان ها بود تا خدمات پرستاری 
در صورتحساب بیمار لحاظ و درآمد های 
ناشی از تعرفه ها و سهم پرستاران احصا شود. 
مجموعه این اتفاقات از اردیبهشت تا پایان 
تیرماه سالجاری انجام گرفت و با پیگیری های 
مقام عالی وزارت بهداشت، اولین پرداختی 
بر اساس تعرفه گذاری از ۱۶ آبان ماه به بیمه 
سلامت انجام شد تا آن را به دانشگاه ها بدهند؛ 
دانشگاه های علوم پزشکی از ۱۶آبان ماه تاکنون 
لیست کارکنان را احصا کردند و مبلغی به 
صورت علی الحساب به پرستاران پرداخت 
می کنند.« درباره نحوه محاسبه پرداختی 
علی الحساب به پرستاران هم اینطور توضیح 
داد که »میانگین دریافتی همکاران در سه ماه 

اخیر، محاسبه و ضرب در ضریب ۲. ۲ می شود و 
این مبلغ به عنوان کارانه به پرستاران پرداخت 
می شود، اما از ماه های آینده و زمانی که بررسی 
اسناد توسط بیمه ها انجام شود میزان دریافتی 
پرستاران بر اساس عملکرد و تعرفه خدمات 

آن ها خواهد بود.«
  کمتر از یک پرستار به ازای هر تخت 

بیمارستانی داریم
معاون پرستاری وزارت بهداشت درباره 
معضل کمبود نیرو در حوزه پرستاری اظهار 
کرد: در حال حاضر به طور میانگین به ازای 
هر تخت ۰.۹۵ نفر پرستار یعنی کمتر از یک 
پرستار داریم، اما طبق استانداردها، به ۱.۸ نفر 
پرستار به ازای هر تخت بیمارستانی نیاز است. 
او با بیان این که همه ساله تعدادی از پرستاران 
بازنشسته می شوند و همزمان تعدادی تخت 
بیمارستانی نیز به کشور اضافه می شود که 
نیاز به نیرو های پرستاری را افزایش می دهد؛ 
خاطرنشان کرد: به دلیل افزایش نیاز به نیروی 
پرستاری، جذب نیرو باید شتاب بیشتری 
داشته باشد و ضرورت دارد نهاد های دیگر 
مانند سازمان امور اداری و استخدامی به وزارت 
بهداشت مجوز های استخدامی جدید بدهد. 
در نظام سلامت سالانه حدود ۱۰هزار نفر 
بازنشسته می شوند که ۴۰درصد آن ها پرستار 
هستند و می توان گفت که سالانه حدود ۴۰۰۰ 
نفر از پرستاران، بازنشسته می شوند. عبادی با 
اشاره به اینکه با پیری جمعیت نیاز به خدمات 

سلامت افزایش می یابد؛ گفت: مساله سالمند 
شدن جمعیت می تواند در کمتر از ۲۰ سال 
آینده یک بحران جدی ایجاد کند البته کمبود 
پرستار در تمام نظام های سلامت جهان یک 
معضل مزمن است و با تسهیلاتی که کشور های 
پیشرفته ایجاد می کنند مهاجرت پرستاران 
از برخی کشور ها در حال افزایش است که 
این امر ناشی از مساعد نبودن شرایط کاری و 

استخدامی در کشورهاست. 
  درخواست سالانه ۱۲۵۰ پرستار برای 

دریافت گواهی مهاجرت
 این مسئول وزارت بهداشت، درباره وضعیت 
از  مهاجرت پرستاران گفت: آمار رسمی 
مهاجرت پرستاران نداریم، اما بر اساس اعلام 
سازمان نظام پرستاری، سالانه حدود ۱۲۵۰ 
نفر برای گوداستندینگ )گواهی مورد نیاز 
برای مهاجرت( درخواست می دهند که البته 
ممکن است همه این افراد اقدام به مهاجرت 
نکنند. عبادی در پاسخ به سؤالی مبنی بر 
آخرین خبر ها از جذب و استخدام پرستاران 
گفت: آخرین آزمون استخدامی پرستاران 
مربوط به بهمن ماه سال ۱۳۹۹ بود که ۲۰ هزار 
نفر پرستار از این طریق جذب شدند البته ۶۶ 
هزار نفر از نیرو های سلامت نیز مشمول قانون 
تبدیل وضعیت ایثارگران شدند که حدود ۳۰ 
تا ۴۰ درصد آن ها از گروه پرستاری بودند. به 
گفته معاون پرستاری وزارت بهداشت، جلسات 
متعددی در نهاد ریاست جمهوری با حضور 

مسئولان سازمان امور اداری و استخدامی برای 
جذب پرستاران برگزار شده، اما مصوبه نهایی 
هنوز ابلاغ نشده است؛ با وجود این قول مساعد 
داده شده که در نیمه دوم سال جاری، مجوز 
برگزاری آزمون استخدامی به وزارت بهداشت 
داده شود. او درباره آمار شهدای مدافع سلامت 
بیان کرد: پرونده حدود ۳۲۰ نفر از شهدای 
مدافع سلامت احراز شده که بخشی از این افراد، 

از گروه پرستاری هستند. 
  کمبود حداقل ۳۵۰ مرکز هوم کر 

در کشور
مسئول وزارت بهداشت، درباره وضعیت 
مراکز ارائه خدمات مراقبت پرستاری در 
منزل )مراکز هوم کر( هم گفت: بیش از ۱۳۵۰ 
مجوز تأسیس مرکز هوم کر در کشور صادر 
شده است؛ طبق استاندارد باید به ازای هر ۵۰ 
هزار نفر جمعیت یک مرکز خدمات مراقبت 
پرستاری در منزل داشته باشیم که بر این 
اساس ۳۵۰ مرکز کم داریم و باید حداقل 
۱۷۰۰ مرکز هوم کر در کشور داشته باشیم. 
امیدواریم با دستورالعمل تسهیل راه اندازی 
کسب و کار ها به زودی به این استاندارد 
نزدیک شویم. او با بیان این که فهرست مراکز 
مجوزدار مراقبت پرستاری در منزل در سایت 
دانشگاه های علوم پزشکی قابل دسترسی 
است؛ نبود پوشش بیمه ای برای ارائه این 
خدمات را از چالش های حوزه پرستاری در 
منزل عنوان کرد و گفت: دبیرخانه شورای عالی 
بیمه، تعرفه خدمات هوم کر را مشخص کرده، 
اما این تعرفه ها هنوز تحت پوشش بیمه نیست 
و مردم باید به شکل آزاد این خدمات را دریافت 
کنند؛ البته بعضی از بیمه های تکمیلی و بیمه 
نیرو های مسلح برخی از خدمات پرستاری 
در منزل را پوشش می دهند، اما عمده مردم 
نمی توانند از این خدمات در قالب پوشش 
بیمه ای استفاده کنند. این در حالی است 
که ارائه خدمات پرستاری در منزل میزان 
بستری و بازگشت بیمار به بیمارستان را 
کاهش می دهد و بنابراین منافع اقتصادی 
زیادی در درازمدت برای بیمه ها دارد و باید در 

این بخش سرمایه گذاری شود. 

یک مقام مسئول در وزارت بهداشت گفت آمار رسمی از مهاجرت پرستاران نداریم

  درخواست سالانه ۱۲۵۰ پرستار برای گواهی مهاجرت


